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مأموریت قالیباف برای ذوالنوری  و  عباسی

 بهارستانی ها  از  حمله به دولت
 پا  پس کشیدند

شــرق: نمایندگان مجلس از موضــع خود در   
رابطه با حمله بــه دولت در ماجرای نحوه اجرای 
قانون لغو تحریم ها پا پس کشــیدند. در پی بیانات 
مقام معظم رهبری مبنی بر لــزوم حل اختلافات 
دولــت و مجلس درباره یکی از مــواد قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها، رئیس مجلس، مجتبی 
ذوالنوری و فریدون عباسی، رؤسای کمیسیون های 
امنیت ملی و سیاســت خارجی و انرژی مجلس را 
مأمور تعامل با دولت با محوریت دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی کــرد. محمدباقر قالیباف از آنان 
خواسته درباره اجرای ماده ۶ قانون اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها )مربوط به توقف اجرای پروتکل 
الحاقــی( با جلب نظر اعضای دو کمیســیون و با 
محوریت دبیرخانه شــورای عالــی امنیت ملی در 
تعامل با دولت از جمله ســازمان انــرژی اتمی و 
وزارت خارجه، موضوع را به ســرعت پیگیری کنند 
و گزارش نتیجه این اقدامات و رایزنی ها در اســرع 

وقت به وی و صحن مجلس ارائه شود.
و  یکپارچگی  درخصــوص  رهبــری  بیانــات  به 

وحدت لبیک می گوییم
بیانیــه اي  مجلــس  نماینــدگان  همچنیــن 
درخصوص فرمایشــات اخیر مقام معظم رهبری 
مبنی بر لزوم وحدت میان مجلس و دولت قرائت 
کردند. در بخشــي از ایــن بیانیه آمده اســت: به 
توصیه های داهیانه ایشــان مبنی بر یکپارچگی و 
حفــظ صدای واحد لبیک می گوییــم و از هرگونه 
ابتــکار مشــترک مجلــس و دولت در راســتای 
اجرای قانون عزت بخــش اقدام راهبردی در لغو 
تحریم ها اســتقبال می کنیم. »با تبریک پیشاپیش 
میلاد مــولای متقیان به محضــر رهبری معظم 
انقلاب اســلامی و محبان حضــرت، نیک واقفیم 
که دستیابی به فناوری هسته ای نیاز و حق مسلم 
امروز و فردای این آب و خاک است، بر این اساس 
اســت که نماینــدگان مجلس یازدهــم با آگاهی 
نســبت به این ضــرورت و در جهت پاسداشــت 
نخبگان و شــهدای عزیز هســته ای و بــا علم به 
کارشکنی های چندســاله نظام استکبار در تحقق 
و تقویت ایــن حق اقدام به وضــع قانون »اقدام 
راهبردی برای لغــو تحریم ها« و صیانت از منافع 
ملت ایران و الزام دولت به اجرای آن کرده است. 
بیانــات معظم له نســبت به اختــلاف پیش آمده 
میان مجلس و دولت درباره بیانیه مشترک دولت 
محترم و آژانس بین المللی انرژی هســته ای را با 
جان دل شــنیدیم، ما نمایندگان مردم در مجلس 
شــورای اســلامی مراتب تشــکر و امتنان خود را 
نســبت به حسن نظر زعیم و حکیم فرزانه انقلاب 
اســلامی مبنی بر تأیید قانون اقدام راهبردی برای 
لغــو تحریم ها مصوب مجلــس یازدهم را اعلام 
کرده و آن را سند افتخاری برای مجلس می دانیم 
و به توصیه های داهیانه ایشان مبنی بر یکپارچگی 
و حفــظ صدای واحد لبیک می گوییم و از هرگونه 
ابتکار مشترک مجلس و دولت در راستای اجرای 
این قانون عزت بخش اســتقبال کرده و پیش قدم 
می شــویم و به دولت برای استیفای حق مردم در 

کمال صداقت کمک کرده و خواهیم کرد«.

به بهانه  یکمین  سالگرد درگذشت محسن کنگرلو

رد  شایعات از  سوی خانواده
شــرق: به مناســبت اولین ســالگرد درگذشت   

مرحوم حاج محســن کنگرلــو، از فعالان انقلابی و 
مبارزه علیه رژیم شاه و مشاور امنیتی نخست وزیری 
در دهه ۶0 و یکی از چهره های شناخته شده و فعال 
در ماجرای مک فارلین، خانواده ایشــان توضیحاتی 
درباره برخی شــایعات مربوط به درگذشــت او و 
حواشی مرتبط با مصاحبه ایشان با برنامه ویدئویی 
خشت خام برای روزنامه »شــرق« ارسال کرده اند 
که در ادامه می خوانید. »آقای حســین دهباشــی 
در نوبت چهل و هشــتم برنامه خشــت خام اذعان 
می کنند که ایشان هشت ساعت مصاحبه با مرحوم 
داشــته اند و پــس از بازبینی های مکــرر و حذف 
)ویرایــش( مصاحبه، تصمیم بــه پخش ویدئویی 
تقطیع شده با ایشــان می نمایند. چطور پس از این  
همــه بازبینــی و ملاقات های حضــوری و تلفنی، 
مطالب ذکرشــده از سوی ایشان را شــایعه و یا از 
اســاس بی بنیان ذکر می کنند؟!  لازم به ذکر است 
که مرحوم کنگرلو، سال ها به خاطر بیماری سرطان 
ریه تحت درمان شــیمی درمانی بوده اند ولیکن در 
مصاحبه هــا و گفت وگوهــا به هیچ عنوان صحت 
گفتار ایشان تحت تأثیر داروهای قوی برای جراحت 
نبوده و فوت ایشــان مرتبط با شــهدای شــیمیایی 
نمی باشــد. همچنیــن در مصاحبه هــای مکــرر 
ایشــان هیچ گفت وگو و ادعــای بی دلیل و مدرک 
بیــان نکرده اند و در مباحث فنــی جزئیات دقیق و 
مســتندات و ادله کافی ارائــه نموده اند.  همچنین 
ایشــان با توجه به خصوصیــات و منش اخلاقی و 
رفتاری که داشته اند به هیچ عنوان اهل تهمت ناروا 
و یا شایعه پراکنی نبوده اند و صحت گفتار ایشان از 
ســوی دوســتان، هم رزمان و نزدیکان ایشان مورد 
تأیید بوده است و شجاعت و صداقت ایشان بر همه 
آنان که با ایشــان آشــنایی دور یا نزدیک داشته اند 
محرز است. چه بسا در مورد توافق قرن، مک فارلین 
که به موضع گیری نهایی »این تذهبون« منتهی شد، 
بسیاری از مشکلات که تبعات آن تا امروز گریبان گیر 

ملت ایران است، حل می گردید«.

سياست

خبر

اصناف؛ راه حل یا بخشی از مشکل؟
بخشــی از اصناف فعلی چنان سامان یافته اند 
که اساســا تبدیل به ســازمانی برای اعطای مجوز 
شده اند که فرایند کارآفرینی و گسترش کسب وکارها 
را با کندی مواجه می کند و روز به روز، قوانین بیشتر 
و بیشــتر می شــود.  بنابراین امروزه اصناف تبدیل به 
بوروکراسی ناکارآمدی شده اند که تازه واردها را مأیوس 
می کند و منجر به بازار غیر رســمی می شود. واقعیت 
این اســت که اصناف باید دگرگون شده و با تغییرات 
اقتصــادی و اجتماعی همراه شــوند. همان گونه که 
دورکیم وابستگی گروه های شغلی امپراتوری روم به 
دولت را عامل اصلی انحطاط آن می داند، وابســتگی 
در دنیــای امروز نیز هرگونه اســتقلال و ابتــکار را از 
اصناف ســلب و فاقــد هرگونه اقتــداری می کند. اما 
راه حــل در جدایی و اســتقلال کامل اصناف از ســایر 
بخش های جامعه  مدنی و دولت نیســت. مشــکل 
اصلی اصناف، که از وظایف اصلی خود دور شــده اند 
و خود بخشی از مشکل هستند، در آرایش نامناسب با 
دولت است. در کشــوری که صنایع وابسته به دولت 
باشــند، اصناف دچار ضعف ســاختاری می شوند که 
زمینه دخالــت دولت در امور آنهــا را فراهم می کند 
در چنیــن وضعیتی اصناف به دنبال به دســت آوردن 
قــدرت، ثروت و منزلت از طریق وابســتگی به دولت 
هســتند. در کشــوری مانند ایران که دولت مهم ترین 
ابزار کسب قدرت و ثروت است، در چنین وضعیتی که 
دولت تمام برنامه ریزی های اقتصادی، تعیین قیمت و 
نحوه تخصیص منابع را انجام می دهد، خود را عرصه 
رقابت گروه های ذی نفع برای به دســت آوردن قدرت 
و ثــروت می کند. در چنین فضایی تمام تلاش اصناف 
صرف اســتفاده از رانت موجود در بوروکراسی دولتی 
می شود. اصناف به جای کاستن از تضاد میان کارگر و 
کارفرما و وضع قواعد روشــن و دقیق، در کسب امتیاز 
و نفــوذ در بدنه دولت با هم بــه رقابت می پردازند و 
در ایــن حالت اســت که اصناف دچــار نا بهنجاری و 
نابســامانی می شــوند و به جای اینکه راه حل کاستن 
از نابســامانی و تضاد باشــند، خود جزئی از مشــکل 
می شوند. دولتمردان نیز سعی می کنند کنترل اصناف 
را به دست گیرند. تجربه های موفقی در این خصوص 
وجــود دارد. آلمان نمونه موفقی از آرایش مناســب 
بین اصناف و دولت و سایر بخش های جامعه مدنی 
اســت به گونــه ای که بــازار کار در این کشــور مبتنی 
بر صنفی گرایی اســت و دولت در ارتباط مناســب با 
اصناف و بازار توانسته است مهارت آموزی و کارورزی 

را توسعه دهد.
*جامعه شناس و استاد دانشگاه خوارزمی

ادامه از صفحه اول

رئیس ستاد انتخابات کشور

امکان انتخاب شعب اخذ رأی خلوت 
برای انتخابات ۱۴۰۰ مهیا شد

رئیس ســتاد انتخابات کشــور از تعیین ســقف   
هــزار رأی برای هر صندوق خبــر داد و گفت: مردم 
می تواننــد بــا مراجعه با یــک نرم افــزار اینترنتی، 
خلوت تریــن شــعب را انتخاب کننــد. جمال عرف 
گفت: سال گذشته اولین انتخابات کرونایی را داشتیم 
که البته ابتدای ورود این ویروس بود و پروتکل ها نیز 
جزء اولین ها بودند. عرف با اشــاره به اینکه مرحله 
دوم انتخابات در شــهریور بــا پروتکل های بالاتری 
صورت پذیرفت، گفت: انتخابات 1400 با پروتکل های 
دقیق تر بر پا می شود. وی ادامه داد: مسئله اساسی 
برای ما این اســت کــه بتوانیم میــان حضور مردم 
و ســلامت، نقطــه ای بهینــه پیدا کنیــم که ضمن 
مشارکت مردمی، ســلامتی جامعه به خطر نیفتد. 
عرف گفت: در کمیتــه اجتماعی بحث هایی همراه 
با وزارت بهداشــت دنبال شده است که چند مقطع 
از انتخابات را پوشــش می دهد که مرحله نخست 
آن، ثبت نام است. شوراها جمعیت قابل توجهی را 
به خود می بیند و ســلامتی همه ثبت نام کننده های 
آن مهم اســت؛ البته ثبت نام به شکل غیرحضوری 
خواهد بــود. وی ثبت نــام را از طریــق فرایندهای 
موبایلی دانســت و افزود: تطبیق با نام مســئله ای 
اســت که با همکاری هیئت نظارت در حال بررسی 
است. معاون وزیر کشــور گفت: ما افراد را از طریق 
کد ملی و کارت بانکی احراز می کنیم؛ افراد بر اساس 
قانون باید مراجعه کنند که اگر در نهایت قرار باشد 
کسی مراجعه کند، باید پرســش نامه ای را پر کند و 

مراحل ثبت نام از قبل انجام شده است.

گذر
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شرق: جدل پینگ پنگی رئیس ســابق دولــت و رئیس سابق مجلس دیگران را 
هم به واکنش واداشته است. علی مطهری، نماینده تهران در مجلس دهم، در 
توییتی طرف احمدی نژاد را گرفت و نوشت: آقای حداد عادل وقتی که قاطعانه 
از طرف شورای نگهبان اظهارنظر و تکلیف کاندیداها را از قبل تعیین شده اعلام 
می کند، به طوری که شــائبه مهندســی انتخابات را تقویت می کند، باید منتظر 
چنان پاســخی از طرف آقای احمدی نژاد می بود. بهتر اســت نقشی هم برای 
انتخاب مردم قائل باشــیم. عباس عبدی اما سمت حداد را گرفته و در واکنش 
به اظهارات احمدی نژاد در توییتی نوشت: »علیه آقای حداد اتهام سنگینی زده 
شده. نمی دانم چرا شــکایت و رسیدگی نمی شود؟ اگر رسیدگی شود یا مفتریِ 
دروغگو مجازات می شــود یا فردِ متهم، رســوا. این طوری اســتخوان لای زخم 
اســت. آقای حدادعادل پیش قدم شوند«. ســایت صراط نیوز متعلق به یکی از 
جریانات اصولگرایی است که در سال ۹۲ در آستانه انتخابات ریاست جمهوری، 
یکی از رسانه های اصلی حامی محمدباقر قالیباف محسوب می شد. این سایت 
به نظر می رســد ایــن روزها از مواضع احمدی نژاد دفاع می کند و در گزارشــی 
عجیب تیتر زده است: »متحدان سابق؛ منتقدان کنونی. از پیشگویی حدادعادل 
تــا بگم بگم احمدی نــژاد!«. بعد هم در ادامه آورده اســت: حداد عادل پس از 
حواشی به وجودآمده درباره واگذاری ابهام برانگیز زمین های بنیاد مستضعفان 
به مــدارس »فرهنگ«، این بار با اظهارنظر جنجالی خود، پای در حیطه وظایف 
شــورای نگهبان گذاشــت و با اظهاراتی پیشــگویانه، عملا بر شائبه ها پیرامون 
احتمال مهندسی انتخابات آینده ریاست جمهوری دامن زد! این در حالی است 
که در سالیان اخیر، حدادعادل و هم قطاران ریش سفیدش در جناح اصولگرایی، 
با تشــکیل شوراهای وحدت رنگارنگ در ماه های پیش از ادوار انتخابات، نقشی 
قیم مآبانه برای خود قائل بوده اند که اعتراض بســیاری از هم  مسلکان سیاسی 
نام برده را درپی داشــته اســت! تقابل حداد عادل با احمدی نــژاد در حالی رخ 

می دهد که این دو پیش تر روابط نســبتا حسنه ای با یکدیگر داشتند، اما حمایت 
ناگهانی دولت احمدی نژاد از ریاست علی لاریجانی بر مجلس هشتم، با وجود 
حضور حدادعــادل )رئیس مجلس هفتم( در میان کاندیداها، موجب شــد تا 
کدورت ها میان این دو بیشــتر شود. مســلم است که حداد عادل و سایر اعضای 
ائتلاف وحدت اصولگرایان، تمام تلاش خود را برای از میدان به درکردن ســایر 
رقبای اصلی، از جمله محمود احمدی نژاد در انتخابات سیزدهم به  کار خواهند 
گرفت تا با طیب خاطر و بدون هیچ دغدغه ای، کار ناتمام به پاســتور رســاندن 
کاندیدای متبوعشان را که از سال 84 در حسرت ریاست قوه مجریه، موی سپید 
کرده ، به سرانجام برسانند! غلامعلی حدادعادل، رئیس شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب، در همایش سیاســی اتحادیه جامعه اســلامی دانشجویان با اشاره به 
برخی اخبار درباره کاندیداتوری احمدی نــژاد برای انتخابات 1400 گفت: آمدن 
احمدی نژاد به انتخابات را اصلا در نظر نگیرید؛ به نوعی این تکلیف روشن است. 
ماجرا از آنجا آغاز شد که حدادعادل، رئیس شورای ائتلاف اصولگرایان، در پاسخ 
به حضور احمدی نژاد در انتخابات گفته بود: آمدن احمدی نژاد را اصلا به عنوان 

شــوک انتخابات در نظر نگیرید؛ یعنی تکلیف روشن است. او افزود: زیاد تحت 
تأثیر موضع گیری و فضای مجازی و حرف زدن ها نباشید. حداد درخصوص تأیید 
صلاحیــت احمدی نژاد تأکید کرد: چنین اتفاقی نخواهــد افتاد، دفعه  قبل هم 
نیفتاد، حالا که چهار ســال هم گذشــته و بدتر هم شده است. احمدی نژاد هم 
در ویدئویی که ســایت خودش آن را منتشــر کرد، جواب داد: چگونه می توان 
انتظار داشــت با نقش آفرینی کســانی که قبل از انقلاب دســت فرح پهلوی را 
می بوسیدند و سپس تغییر چهره داده و سوپر حزب اللهی شدند، اوضاع کشور 
درست شود، وضع مردم سامان پیدا کند و حرکت انقلاب در مسیر صحیح جلو 
برود؟ بنابراین چندان تحت تأثیر موضع گیری و فضای مجازی و بودن و نبودن و 
برخی حرف زدن ها و اظهارنظرها نباشید؛ چراکه چنین اتفاقی رخ نخواهد داد؛ 
دوره قبلی هم رخ نداد چه برســد به اینکه الان چهار ســال هم گذشته و بدتر 
هم شــده اســت. یعنی به هر دلیلی آن اتفاق نیفتاد، این بار دلایل بیشتر است، 
بنابراین درباره این مســئله نباید فکر کرد. غلامعلی حدادعادل، رئیس شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب هم با انتشــار جوابیه واکنش نشــان داد و تحلیلش از 
رد صلاحیــت احمدی نژاد را مبتنی  بــر رد صلاحیت او در ســال ۹۶ و توصیه 
سخنگوی شــورای نگهبان به عدم ثبت نام مجدد ردصلاحیت شده ها دانست. 
حداد عادل در این جوابیه با اشــاره به اینکه هیچ رابطه ای با دفتر فرح نداشته 
و هیچ گاه او را ندیده اســت، ادعاهای احمدی نژاد درباره دست بوسی را »دروغ 
محض«، »چندش آور« و ســناریوی رسوایی دانسته که فقط دشمنان از آن سود 
می برند. بعد هم گفته که خود احمدی نژاد می داند که مجلس هفتم بیشترین 
حمایت را از او کرده بود. در انتها هم گفته بود: اینجانب حق شــکایت از آقای 
احمدی نژاد را به سبب نشر اکاذیب و افترایی که به من زده برای خود محفوظ 
می دانم و اطمینان دارم با رسیدگی به ادعای ایشان، حقیقت بر همگان روشن 

خواهد شد.

شرق: سخنگوی دولت روز گذشته در نشست خبری هفتگی خود که به صورت 
مجازی انجام شــد، درباره مباحث مطرح شــده در مجلس و متخلف دانستن 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان انــرژی اتمی گفت: »در موضوع هســته ای، 
موضــع دولت پس از اعــلام نظرات خود در مرحلــه تصویب، اجرای تکلیف 
قانونی بوده است ولی در نحوه اجرا، کاهش هزینه های اجرا و کمک نکردن به 
دشمنان ایران را هدف قرار داده است. تدبیری هم که 
اندیشیده شد و به تصویب شورای عالی امنیت ملی 
رسید، همین هدف را تحقق داد«. علی ربیعی افزود: 
»دولت به عنوان مجری قانون و بر اســاس آیین نامه 
اجرائی تدوین شــده، قانون اقدام راهبردی علیه رفع 
تحریم ها را به طور کامل و بر اساس ملاحظات فنی و 
منافع ملی ابلاغ کرده و خود را متعهد به اجرای آن 
می داند. در میســر اجرای این آیین نامه و در مذکرات 
صورت گرفته بین سازمان انرژی اتمی ایران و مدیرکل 
آژانس انرژی اتمی و با تأیید توافق از ســوی شورای 
عالی امنیت ملی در عین توقف پروتکل الحاقی تلاش 
شد که سطح همکاری ها و اعتماد متقابل و مناسبات 
ایران و آژانس که ستون اعتماد جامعه بین المللی به 
فعالیت های صلح آمیز هســته ای ایران است، آسیب 
وارد نشــود«. او همچنین عنوان کرد: »همان طور که 
بارهــا گفته ایم درصورتی که ســایر اعضای برجام بر 
اســاس قطع نامه ۲۲۳1 شــورای امنیت به تعهدات 
خــود بازگردنــد ما نیــز آمادگی داریم بــه تعهدات 

برجامــی خود بازگردیم. اجرای پروتکل را هــم متوقف کرده ایم که در صورت 
بازگشــت آمریکا و ســایر طرف ها به تعهدات برجامی، ایــران نیز به تعهدات 
قبلی خود باز خواهد گشت«. سخنگوی دولت گفت: »دولت بر اساس وظایف 
قانونی خود در تعریف آیین نامه های اجرائی متکی بر قوانین کشــور و مصالح 
نظام اطمینان پیدا کرد که قانون مصوب مجلس شورای اسلامی به طور کامل 
در عیــن رعایت ملاحظــات فنی و منافع ملی به اجــرا درخواهد آمد. لازم به 
یادآوری اســت که این مرحله از کاهش تعهدات جمهوری اســلامی ایران در 
برجام مانند گام های پیشین کاهش تعهدات، برگشت پذیر بوده و دولت آمادگی 
دارد به محض راستی آزمایی در التزام سایر طرف های توافق به تعهداتشان بر 
اســاس قطع نامه ۲۲۳1 شورای امنیت ســازمان ملل متحد، به تعهدات خود 
کمافی سابق بازگردد«. ربیعی همچنین درباره پیشنهاد مسئول سیاست خارجی 
اتحادیــه اروپا مبنی  بر حضور آمریکا به عنوان عضو میهمان در نشســت های 
برجــام افزود: »مذاکره بین ایران و آمریکا تنهــا در چارچوب برجام امکان پذیر 
است و از آنجایی که آمریکا هنوز به توافق برنگشته است، نمی تواند از ساختار 
و سازوکار مذاکراتی درون برجام بهره گیری کند. آنچه مورد بررسی ما قرار دارد، 
پیشــنهاد اروپا برای برگزاری نشست غیررسمی به منظور گفت وگو و نه مذاکره 
بین ایران و 1+4 با آمریکا به عنوان میهمان اســت. ما نیت آقای جوزف بوررل 
را خوب و در چارچوب تلاش هــای وی برای حفظ برجام می دانیم«. او گفت: 
»دعوت از دولت های ناظر برای حضور در کمیســیون های برجام پیش بینی و 
برای آن مقرراتی تعیین شــده است. مطابق پیوست چهارم برجام، دعوت یک 
دولت ناظر به کمیسیون برجام باید با اجماع صورت بگیرد، خارج از این دولت 
ناظر حق شــرکت در کمیسیون را نخواهد داشت. ما هنوز تصمیمی دراین باره 
نگرفتیم؛ تصمیم نهایی بستگی به متقاعدشدن ما نسبت به این مسئله دارد که 

شکل گیری این گفت وگو می تواند به آمریکا برای انجام کامل تعهداتش کمک 
کند یا نه. این نشســت احتمالی صرفا جهت تکرار روشــن مواضع ما و شنیدن 
مواضع دیگر طرف هاست و به هیچ وجه مذاکره و چانه زنی در کار نخواهد بود. 
این موضوع در دست بررسی کارشناســی است«. ربیعی در پاسخ به پرسشی 
مبنــی  بر اینکه دولت ایران چقدر آماده تعامــل با دولت ایالات متحده آمریکا 
اســت، عنوان کرد: »این ما نیســتیم که باید تعامل و همراهی کنیم، بلکه این 
آمریکاست که باید عداوت خودش را با قوانین بین الملل کنار بگذارد. همان طور 
که رئیس جمهور آمریکا وعده داده، قرار است به هنجارهای بین المللی احترام 
بگذارد. آنچه قبلا من گفتم این بود که با اطمینان می توانیم پیش بینی کنیم که 
به رغم کش و قوس های دیپلماتیک که مقدمه بازگشــت طبیعی همه طرف ها 
به تعهدات از جمله لغو تمام تحریم ها در آینده ای نزدیک است، به ابتکارهای 
دیپلماتیک تا رسیدن به نتیجه مطلوب عمل خواهد شد. درصورتی که آمریکا 
آماده نشان دادن حسن نیت و جدیت در جبران گذشته باشد، ایران هیچ تعللی 
را در برداشــتن گام هــای متقابل تلف نخواهد کرد«. او همچنین در پاســخ به 
این پرســش که واکنش ایران در قبال اعتراض اروپا نسبت به کاهش تعهدات 
هسته ای چیست، گفت: »ما همواره با اظهارنظرهای غیرفنی و غیرکارشناسی 
همراه بودیم، این نوع اظهارات هم بیشتر از ناحیه افراد سیاسی ابراز می شود. 
کانون این گزارش ها رژیم صهیونیســتی است. اگر به عقبه همه این گزارش ها 
بروید، خواهید دید که ریشه آن جریانی است که از اثبات صلح آمیزبودن برنامه 
هسته ای ایران واهمه دارد. برخی خبرها از دولت غاصب صهیونیستی بیرون 
می آید و سعی می کنند یک سری اخبار را به دنیا القا کنند. من فکر می کنم این 
موضوع با سفر مدیرکل آژانس انرژی اتمی و صدور بیانیه مشترک با ایران کاملا 

حل وفصل و روشن شده است«.

شــرق: هرچه به انتخابــات ریاســت جمهوری نزدیک 
می شــویم، نام نامزدهایی که می توانند از ســوی جبهه 
اصلاحات مطرح باشــند، بیشــتر به گوش می رســد و تا 
حدی وضعیت آنها هم بیش از پیش روشــن می شــود؛ 
چنان که روز گذشــته اســماعیل گرامی مقدم، سخنگوی 
حزب اعتماد ملی، اعلام کرد نامزد این حزب محمدعلی 
افشانی است. او در گفت وگو با »مهر« گفت: »محمدعلی 
افشــانی از سوی برخی از اعضای شــورای مرکزی برای 
نامزدشــدن در انتخابــات 1400 مطرح شــده اســت... 
افشانی ســوابق درخشــانی دارد و از نیروهای پاکدست 
کارگزاران نظام اســت که در ســمت های معاونت وزیر، 
استانداری و شهرداری تهران مشــغول به خدمت بوده 
اســت. بنابراین افشــانی هم به عنوان یکی از نامزدهای 
حــزب اعتماد ملی مطــرح اســت«. او همچنین درباره 
وضعیت انتخاباتی الیاس حضرتــی در میان نامزدهای 
انتخابات گفت: »الیاس حضرتی رسما اعلام کرده است 
که این برای ریاست جمهوری 1400 کاندیدا نخواهد شد«. 
گرامی مقــدم در پایان بیان کرد: »شــورای مرکزی حزب 
اعتماد ملی حضور افشــانی را با اجماع ساز مطرح کرده 
است. محمدعلی افشانی هم فعالیت خود را آغاز کرده 
اســت؛ اما نتیجه نهایی بعد از اعــلام نامزدهای احزاب 
دیگر و سایر شــخصیت های اصلاحات مشخص خواهد 
شد. نهاد اجماع ساز قطعا بعد از ثبت نام و مشخص شدن 
اینکه چند نفر از اصلاحات توســط شورای نگهبان تأیید 
شده، فعالیت خود را آغاز خواهد کرد«. محمدرضا عارف، 
یکی از دیگر شخصیت هایی که نامش در میان نامزدهای 
اصلاح طلب به چشــم می خورد نیز در آخرین اظهارنظر 
خود درباره وضعیــت انتخاباتــی اش و همچنین علت 
عــدم حضورش در نهاد اجماع ســاز اصلاح طلبان گفته 
است: »شورای اجماع ساز 1۵نفر عضو حقیقی دارد که با 
مکانیسم خاصی از احزاب مختلف انتخاب شده اند، من 
در هیچ حزبی نیستم که بخواهم به نمایندگی از حزب در 
جلسات شرکت کنم و بنابراین جزء آن 1۵ نفر هم نیستم... 
از زمانی که سال 8۶ بنیاد امید ایرانیان را راه اندازی کردیم، 
این بنیاد به عنوان یک نهاد تشکیلات راهبردی مشغول به 
کار است که البته فعالیت حزبی ندارد. شورای مشورتی 

همواره فعالیت داشــته و این بنیاد در همه انتخابات ها 
در موضوعات راهبردی و تشویق مردم به مشارکت فعال 
بوده اســت... من به همه جریان ها، به ویژه اصلاح طلبان 
توصیه جدی بر حضور فعال در انتخابات را دارم. شورای 
شهر دســتاورد جریان اصلاحات اســت و دموکراسی از 
شوراها شروع می شــود. اهمیت انتخابات شوراها کمتر 
از ریاست جمهوری نیســت. همچنین در مورد انتخابات 
ریاســت جمهوری هم مثــل همه جریان ها تمــام توان 
خــود را می گذاریم تا یک انتخابات پرشــور با مشــارکت 
حداکثری برگزار شــود... . در حال بررســی هستیم و در 
کمیته راهبردی کار می کنیم. من هیچ وقت شــانه از زیر 
بار مسئولیت خالی نکرده ام، هیچ وقت هم برای پذیرش 
مسئولیت پیش قدم نشده ام. روند پیش رو شرایط حضور 
من در انتخابات را مشــخص خواهد کرد«. با این سخنان 
بــه نظر می رســد محمدرضا عارف را نیــز می توانیم در 
زمــره نامزدهای انتخاباتی بدانیم امــا نکته ای که درباره 
روند فعالیت انتخاباتی او وجود دارد، این اســت که اگر 
عارف مــورد اجماع نهاد اجماع ســاز اصلاح طلبان قرار 
نگیرد، به صورت مستقل وارد انتخابات می شود یا مانند 
ســال ۹۲ کنار می کشــد؟ آنچه تا اینجا از سوی برخی از 
اعضای نهاد اجماع ساز بیان شده، این است که اگر کسی 
به صورت مســتقل و فارغ از نظر جمعی وارد انتخابات 
شــود، مورد حمایت قرار نمی گیــرد؛ بنابراین گویا عارف 
باید انتخاب کند که نامزدی اش در انتخابات را با سازوکار 
رســمی اصلاح طلبان پیش ببرد یا آنکــه کار خود را به 
صورت مســتقل در پیش بگیرد. شاید نکته ای که عارف 
مبنی  بر بررســی کردن اوضاع گفته است، بر این موضوع 
نیــز صدق کند. فرد دیگری که در روزهای اخیر نامش به 
دفعات به عنوان یکی از نامزدهــای اصلاحات به گوش 
می رسد، محمدجواد ظریف است. چند روز پیش بود که 
حسین مرعشی، سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی، در 
گفت وگویــی با »خبرآنلاین« گفــت: »به نظر من انتخاب 
اول جبهــه اصلاح طلبان آقای ظریف خواهــد بود«. او 
درباره تفاوت روحانی با ظریف هم گفته است: »]ظریف[ 
روحانی نیســت اما بــا روحانی متفاوت اســت، روحانی 
آخوند بود«. او همچنین گفته که »نظر جبهه اصلاحات 

درباره ظریف قاطع اســت«. مرعشــی در بخش دیگری 
از مصاحبــه اش ظریف را یک شــخصیت اصلاح طلب 
دانســت و گفت: »به هر حال برداشت اصلاح طلبان این 

است که آقای ظریف یک دیپلمات اصلاح طلب است«.
این ســخن یعنــی اصلاح طلب بــودن ظریف محل 
بحث شــد و برخی اصلاح طلبان گفتند که ظریف از نظر 
تشکیلاتی اصلاح طلب محســوب نمی شود؛ برای مثال 
محمود صادقی به تازگی گفته اســت: »بیشــتر اســامی 
که مطرح می شــوند گمانه زنی رســانه ای هستند، البته 
احزاب اصلاح طلب هم رایزنی هــای داخلی خود برای 
معرفی گزینه ریاســت جمهوری را آغاز و بعضی اسامی 
را مطــرح کرده اند، اما این اســامی که احــزاب معرفی 
می کنند بایــد به جبهه اصلاح طلبان ارائه شــده تا آنجا 
بررســی و گزینه نهایی انتخاب شود؛ بنابراین ظریف هم 
ممکن است یک گزینه بین همه گزینه های اصلاح طلبان 
باشــد نه اینکــه او گزینه نهایــی باشــد... . دکتر ظریف، 
فعال سیاســی شناخته شده اصلاح طلب نیست و سابقه 
فعالیت تشکیلاتی اصلاح طلبی ندارد و خود او هم چنین 
ادعایی نکرده اســت. او یک دیپلمات برجسته است که 
دیدگاه هایــش در خصوص تعامل با دنیــا و به کارگیری 
دیپلماسی، همســو با اصلاح طلبان است، اما من از سایر 
دیدگاه هــای او در زمینه های سیاســت داخلی، اقتصاد 
یا مســائل اجتماعــی و فرهنگی اطلاعی نــدارم و خود 
ظریف هم در این زمینه اظهارنظری نکرده اســت... باید 
صبر کنیم ببینیم که در نهایــت گزینه های انتخابات چه 
کســانی خواهند بود تــا جبهه اصلاح طلبان بر اســاس 
شــاخص هایی همچون ســابقه اصلاح طلبی روشــن، 
سلامت، پاکدستی، کارآمدی و توان مدیریتی گزینه نهایی 
را انتخاب کند. جبهــه اصلاح طلبان هنوز به این مرحله 
ورود نکرده اســت و برخی احــزاب از جمله حزب ندای 
ایرانیــان نام ظریــف را مطرح کرده اند. تــا حدی که من 
می دانــم، ظریف هم یک گزینه میــان گزینه های موجود 
اســت و شــاید چون احتمال تأیید صلاحیت او بیشتر از 
کاند یداهای شــاخص اصلاح طلبان باشد، نام وی بیشتر 
مطرح شده اســت. از سویی احساس می شود که ظریف 
پایگاه رأی مناســبی دارد، البته برجام هنوز در کماســت، 

ولــی علائمی مبنی  بر احیــای برجام وجــود دارد و اگر 
این اتفاق بیفتد، محبوبیت ظریف هم بیشــتر می شــود 
و شــانس او را برای پیروزی در انتخابات بیشــتر می کند، 
البته همان طورکه پیش تر اشاره کردم خود ظریف اعلام 
کرده اســت که آمادگــی حضور در انتخابــات را ندارد«. 
علی صوفی نیز در گفت وگو با »مثلث آنلاین« گفته است: 
»آقای ظریف هیچ گاه از نظر تشکیلاتی اصلاح طلب نبوده 
و نیست. اساسا کسانی که در وزارت خارجه کار می کنند 
از نظــر قانونی از حضور در احــزاب منع دارند و طبیعی 
اســت که آقای ظریف هم که ســال ها در وزارت خارجه 
کار کرده، در جبهه سیاســی خاصی کار نکرده است. بله 
رویکرد آقای ظریف در حوزه سیاســت خارجی همسو با 
نظر اصلاح طلبان اســت، اما او اصلاح طلب نیست و اگر 
قرار باشد آقای ظریف در انتخابات نامزد شود، باید رسما 
اعلام کند که وابسته به جبهه اصلاحات است و اگر خود 
را اصلاح طلــب نداند و مثلا بگوید من جزء هیچ جناحی 
نیســتم، حتما اصلاح طلبان از او حمایت نمی کنند؛ زیرا 
اساســا حمایت از نامزد غیراصلاح طلب مغایر با بند یک 
نهاد اجماع ساز است«. برخی از اصولگرایان هم موضعی 
خاص در قبال مطرح شدن نام ظریف دارند؛ مثلا امیررضا 
واعظ آشــتیانی گفتــه اســت: »اصلاح طلبــان ظریف را 
پوشش قرار داده اند تا در وقت مقتضی نامزد نهایی خود 
را معرفی کنند«. یا آنکه محمدصادق کوشکی پا را فراتر 
نهــاده و حتی گزینه نهایــی اصلاح طلبان را هم معرفی 
کرده و گفته اســت: »اصلاح طلبان می خواهند ظریف را 
برای نامزد اصلی شــان قربانی کنند. قصدشان این است 
که ظریف بدنه اجتماعی اصلاحات را تحریک به شرکت 
در انتخابــات کند و در پایان او قربانی نامزد اصلی شــود 

و نامزد اصلی اصلاح طلبان هم علی لاریجانی است«.
معلوم نیست این سخنان با چه تحلیل و بر اساس 
چه نشــانه هایی مطرح می شود و به نظر می رسد که 
به میان آمدن نام ظریف، نوعی احســاس خطر را در 
میان اصولگرایــان ایجاد کرده و می کوشــند با طرح 
موضوعاتــی که هنــوز هیچ گزاره  رســمی ای بر آنها 
وجود ندارد، در مناسبات انتخاباتی اصلاح طلبان خلل 

ایجاد کنند.

3 نامزد بالقوه اصلاح طلبان
از عارف و ظریف تا افشانی

واکنش های متفاوت به جدل حداد عادل و احمدی نژاد

تقصیر چه کسی بود؟
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گفت وگوی غیررسمی با حضور آمریکا در حال بررسی است


